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Doctorandus-est a Domus 'Collegium Hungaricum'-ban 

Sok szeretettel várunk minden kedves érdeklődőt a soron következő Domus Caféra, a Momentum Doctorandus rendezvényére, 

melyen az MTMT adatbázisa, annak működési modellje lesz a fő téma. Az előadó Bilicsi Erika, a Szakinformatikai Osztály MTA 

Könyvtár és Információs Központ osztályvezetője lesz, az előadásra 2023. december 1. 17.00. kerül sor. Helyszín: MTA Domus 

'Collegium Hungaricum' (Budapest, Abonyi u. 10.) Az előadáson online részvételt is biztosítunk. Az előadás ingyenes, de 

regisztrációhoz kötött…” Forrás: MTA.hu: teljes cikk > 

Felvételen a KAB tudományünnepi szimpóziumának két előadása 

Závodszky Péter biofizikus, az MTA rendes tagja: Szervezetünk első védvonala - az immunrendszer működése a molekulák szintjén, 

[…] valamint Gyáni Gábor történészprofesszor, az MTA rendes tagja: A magyar arisztokrácia történeti problémái című előadása a 

KAB és BBTE Magyar Tagozata által közösen szervezett tudományünnepi szimpózium keretében hangzott el. […] Az előadások a 

BBTE Magyar Tagozata YouTube-csatornáján tekinthető meg…” Forrás: KAB.ro: teljes cikk > 

Jenei Dezső-emléklappal tüntették ki Forgó Zoltánt 

Jenei Dezső-emléklappal tüntették ki Forgó Zoltán egyetemi docenst, a Sapientia EMTE Marosvásárhelyi Kar gépészmérnöki 

tanszékének vezetőjét. A Jenei Dezső által ránk hagyott szellemiség jegyében a Műszaki Tudományok Szakosztálya 2013-tól 

ünnepélyes keretet biztosít az erdélyi magyar műszaki tudományosságért kifejtett tevékenység elismerésére…” Forrás: EME.ro: 

teljes cikk > 

Debüt-díjat kapott Szász István Szilárd 

Az EME Bölcsészet-, Nyelv- és Történettudományi Szakosztálya meg van győződve arról, hogy az új generációnak a romániai 

magyar tudományos életben helye van, amit felkészültsége, munkája alapján érdemelt ki. A szakosztály választmánya azzal a 

szándékkal írt ki 2006 tavaszán debüt-díjat, hogy kiosztása évről évre alkalmat teremtsen arra, hogy a figyelem e tudósgeneráció 

tagjaira, annak friss teljesítményeire irányuljon. […] A pályázatban előterjesztett eredményeket mérlegelve a zsűri Debüt-díjban 

részesíti a pályázó Szász István Szilárdot…” Forrás: EME.ro: teljes cikk > 

 

Közvitán az MNT köz- és felsőoktatás-fejlesztési stratégiája 

Megtartotta második közvitáját a Magyar Nemzeti Tanács a köz- és felsőoktatás-fejlesztési stratégiájának tervezetéről. Ez a tervezet 

a 2024 és 2029 közötti időszakra szól, és hat célrendszert tartalmaz. A közvitán intézményvezetők, pedagógusok, tanítók, óvónők, 

valamint az MTTK hallgatói is részt vettek. […] A stratégiatervezet olyan tevékenységeket és intézkedéseket is előlátott, amelyek 

a magyar és minőséges oktatást, a digitális oktatást, a közösségépítést, a magyar identitást, a családsegítő programokat is erősítik - 

emelte ki Varjú Potrebity Tatjana, az MNT Végrehajtó Bizottságának oktatással megbízott tagja. „Azt szeretnénk megakadályozni, 

hogy nem vándoroljanak külföldre a Tisza-mente régiókból a középiskolások. […] Így már az óvodai programba be szeretnénk 

építeni a szerb nyelv korai elsajátítását. […] A négy állomásos élő közvita első helyszíne kedden a zombori Magyar Polgári Kaszinó 

díszterme volt, ahol Silling István, néprajzkutató, az MTA külső köztestületének tagja is megfogalmazta konstruktív gondolatait. 

[…] A Közügyek című műsorban Hugyik Richárd, az MNT Végrehajtó Bizottságának kultúrával megbízott tagja ismertette a több 

mint 400 oldalas tervezet főbb pontjait…” Magyarszo.rs: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > teljes cikk 4 > 

Politikum: Kihirdették a VMSZ tartományi listáját 

A VMSZ 6-os sorszámmal indul december 17-én a tartományi választásokon, csakúgy mint a köztársaságin. A VMSZ már pénteken 

összegyűjtötte a listaállításhoz szükséges érvényes aláírás számot. A Vajdasági Magyar Szövetség teljes, 120-as listával indul. […] 

A Vajdasági Magyar Demokrata Párt és a Magyar Egység Párt támogatásával indul a Vajdasági Magyar Szövetség a köztársasági 

és tartományi választásokon…” Forrás: Pannonrtv.com: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

A Határon Túli Magyarok Titkárságának sajtószemléje 

 2023. november 23. 
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https://mta.hu/magyar-tudomanyossag-kulfoldon/domus-cafe-rendezvenysorozat-105274
https://kab.ro/hirek/hir/felvetelen-a-kab-tudomanyunnepi-szimpoziumanak-ket-eloadasa-1580
https://www.eme.ro/hir/jenei-dezso-emleklappal-tuntettek-ki-forgo-zoltant
https://www.eme.ro/hir/debut-dijat-kapott-szasz-istvan-szilard
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/29125/Szabadka-Kozvitan-az-MNT-koz-es-felsooktatas-fejlesztesi-strategiaja.html
https://www.magyarszo.rs/kozelet/oktatas/a.299598/Neveles-es-oktatas-egyensulya
https://www.magyarszo.rs/kozelet/a.299547/Kulturalis-iranyvonalak
https://pannonrtv.com/rovatok/kultura/2024-2029-evi-vajdasagi-magyar-kulturalis-strategia-tervezete
https://pannonrtv.com/rovatok/valasztasok-2023/kihirdettek-vmsz-tartomanyi-listajat
https://www.magyarszo.rs/valasztasok/2023/a.299593/Osszefogasban-az-ero


       

 

ROMÁNIA/ERDÉLY 

 

Az oktatási hálózat fejlesztésének támogatása 

A Magyar Nemzeti Tanács 2023. évi oktatási hálózat fejlesztéséről, valamint a szórványstratégiai fejlesztések 

kedvezményezettjeivel írt alá ünnepélyes keretek között szerződést Szabadkán, az MNT székházában. […] Fremond Árpád, az 

MNT elnöke, elmondta […] a keret 22 millió dinárt tesz ki. Ebből az összegből hat olyan intézmény, illetve egyesület munkáját 

sikerült támogatni, amely az oktatás területén fejt ki tevékenységet. Ezek egyike a zentai Bolyai Tehetséggondozó Gimnázium 

kollégiumának építése és bővítése. […] Hasonló a zentagunarasi Október 18-a Általános Iskola projektuma…” Magyarszo.rs: teljes 

cikk > 

Beszélgetés: Kiss László Prima Primissima díjra jelölt csillagász 

Őszinte rajongása a világegyetem iránt minket is magával ragadott. Kiss László horgosi születésű tudósember, akinek 

küldetéstudata, hogy közelebb hozza az emberekhez a tudományt és a tudósokat. […] Nekem az a fix ideám, hogy ne 

elefántcsonttoronyban ülő fura kockákként tekintsenek az emberek a tudósokra, hanem mint hús-vér emberekre, akik adott esetben 

ugyanolyan problémákkal küzdenek a mindennapokban, mint más emberek, csak éppen a munkájuk a tudományhoz köti őket – 

mondja László. […] Borzalmasan érzem magam a technológiai fejlődés miatt, megmondom őszintén. Gyakorlatilag 10–15 évente 

elavul, amit az ember megtanult. […] Sokat programoztam, csillagok színképelemzésével, masszív adatok elemzésével 

foglalkoztam, szoftvereket írtam. Vagyis meg kellett tanulom programozni. […] A csillagászatban az a jó, hogy nagyon jó az 

utánpótlás, de ezen dolgozni kell […] népszerűsítő zászlóshajója lehetünk a természettudományoknak…” Szmsz.press: teljes cikk 

> 

Beszélgetés: Visszanézek magunkra 

Ezzel a címmel tartottak irodalmi estet a szabadkai Népkör Magyar Művelődési Központban. A Kossuth-díjas vendégekkel, Mezey 

Katalinnal és Vári Fábián Lászlóval Bata János, az Aracs főszerkesztője beszélgetett. […] Vári Fábián László kárpátaljai származású 

író, műveit áthatja a nemzeti elköteleződés. Az Ukrajnában dúló háború kapcsán elmondta, a háborúban nem kell hallgatniuk a 

múzsáknak…” Forrás: Pannonrtv.com: teljes cikk >  

Videó: Kiállítás és filmvetítés a szerb-magyar barátság jegyében 

Belgrádban a szerb-magyar barátságnak szentelt esteket szervezett a Vajdasági Magyar Szövetség helyi szervezete. A kétnapos 

eseményen az érdeklődők kedden egy, a történelem során létrejött szerb-magyar szerelmi kapcsolatoknak szentelt kiállítást 

tekinthettek meg, szerdán pedig korabeli magyar mozifilmek vetítésén vehetnek részt a Vračar városrészben levő Božidarac 

Művelődési Intézet épületében…” Pannonrtv.com: teljes cikk > 

 

Beszámolók: Erdélyi városfejlesztési ambíciók  

Az erdélyi városok jövőjéről rendezett konferenciát a Mathias Corvinus Collegium (MCC) november 16–17-én Kolozsváron. A 

városfejlesztési, kulturális, gazdasági és fenntarthatósági kérdéseket érintő beszélgetéseken nemzetközi és helyi szakemberek 

értekeztek a kortárs urbanisztika lehetőségeiről. […] Ugron Hanna főszervező összegezte a két nap eseményeit, benyomásait a 

Krónikának. […] A szervezés megkezdésekor fontos volt, hogy a városfejlesztést multidiszciplináris fogalomként értelmezzék. […] 

A panel kapcsán arról faggattuk a főszervezőt, hogy milyen mértékben vettek részt az eseményen azok a kolozsvári döntéshozók. 

[…] Az eseményen többek között az MTA külső köztestületének tagja, Furu Árpád műemlékvédelmi mérnök is részt vett. […] A 

beszélgetés során Guttmann Szabolcs építész, aki a moderátor szerepét vállalta, kemény kritikát fogalmazott meg a kolozsvári 

városfejlesztési stratégiával szemben…” Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Fórum az Európai Unió működéséről Marosvásárhelyen és Csíkszeredában 

Az Európai Unió működéséről, döntéseiről mindenkinek megvan a véleménye, azonban sokan nem értik, hogy miként is működik, 

Éppen ezért szervezett Vincze Loránt európai parlamenti képviselő Kibeszélő néven két eseményt – Marosvásárhelyen és 

Csíkszeredában –, ahol kiült a közönség elé, felvállalva a nehéz témákat, és válaszolt azokra a kérdésekre, amelyek a jelenlevőket 

foglalkoztatták. […] A Statisztikák igazolják, hogy a romániai lakosság körében az egyik legnagyobb az EU-szkepticizmus, 

különösen a magyar lakosság körében. Ez annak is lehet az eredménye, hogy a jó dolgokat az emberek hajlamosak hamar megszokni. 

[…] Mindezek ellenére a negatív hírek valahogy vonzóbbak az olvasók számára…” Forrás: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

 

https://www.magyarszo.rs/kozelet/a.299231/Az-oktatasi-halozat-fejlesztesenek-tamogatasa
https://www.magyarszo.rs/kozelet/a.299231/Az-oktatasi-halozat-fejlesztesenek-tamogatasa
https://szmsz.press/2023/11/22/a-celom-hogy-a-tudomany-is-szexi-legyen/
https://szmsz.press/2023/11/22/a-celom-hogy-a-tudomany-is-szexi-legyen/
https://pannonrtv.com/rovatok/kultura/visszanezek-magunkra
https://pannonrtv.com/rovatok/valasztasok-2023/kiallitas-es-filmvetites-szerb-magyar-baratsag-jegyeben
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/btettunk-egy-fontos-lepestr-n-ugron-hannat-az-az-erdelyi-varosok-jovoje-cimu-urbanisztikai-konferencia-foszervezojet-faggattunk
http://szabadsag.ro/-/hogyan-epitsunk-szeretheto-es-egeszseges-varosokat-
https://www.e-nepujsag.ro/articles/kibeszeltek-az-europai-uniot


       

 

A dicsőszentmártoni intézményesített magyar oktatás 150. évfordulóját ünnepelték 

A dicsőszentmártoni intézményesített magyar oktatás 150. évfordulóját ünnepelték a múlt hét végén. November 18-án, szombaton 

délelőtt a hideg, szemerkélő eső ellenére a dicsőszentmártoni Manóház nevet viselő magyar tannyelvű óvoda, napközi otthon és 

bölcsőde udvara megtelt ünnepelni és emlékezni vágyó emberekkel.  […] A szervezők közül Fülöp Erika-Annát, az Andrei Bârseanu 

Elméleti Líceum tanárát a közösség számára jelentős eseményről kérdezve a rendezvénysorozat fontosabb pillanatait 

összegeztük…” Forrás: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

Előadás: Mátyás király meggyilkolásának teóriáját „vesézték ki” a Korunk Akadémia előadásán 

Sokakat vonzott az Erdélyi Múzeum-Egyesület kolozsvári székhelyére a Korunk Akadémia Összeesküvés-elméletek a magyar 

történelemben sorozatának novemberi előadása, mely a Mátyás király gyilkosa: Aragóniai Beatrix? címet kapta. A hallgatóság 

Horváth Richárd magyarországi történész segítségével ismerhette meg nem csak a választ a címben feltett kérdésre. […] A Mátyás 

király halálhírének itáliai történetét feldolgozó Kriston Dorottya Anna nemrég publikált adatai alapján Horváth Richárd rámutatott: 

úgy tűnik, az az elmélet, miszerint Hunyadi Mátyás nem természetes halállal halt meg, Olaszországban kapott szárnyra. […] Horváth 

Richárd történész szerint ez a történet is jó példa arra, hogy az internet elterjedésével „nem a tudás demokratizálódott, hanem az 

ostobaság…” Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > 

Marosvásárhelyi diákoknak játszott az Osonó Színházműhely 

Abortuszon átesett kiskorú, nemi erőszak tizenéves áldozata, fizikailag, illetve lelkileg elérhetetlen szülő, kiégett tanár, kirekesztett 

iskolás, beton nehéz kamaszmagány és még megannyi jól ismert figura, örök érvényű téma villant fel a sepsiszentgyörgyi Osonó 

Színházműhely Ahogyan a víz tükrözi az arcot című dokumentarista előadásán, amelyet november 15-én, szerdán két 

marosvásárhelyi középiskola diákjainak is bemutattak a Mihai Eminescu Kulturális Központban. […] Az Osonó Színházműhely 

november 15-én 621. és 622. alkalommal mutatta be az előadást, amelyet eddig három kontinens 24 országának közönsége láthatott 

– árulta el a felvezetőben Fazakas Mihály társulatvezető, a darab rendezője…” Forrás: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

Kötetbemutató: Könyv és környéke 

Jászberényi Sándor haditudósítóként keresi kenyerét, aztán szépírásra is adta a fejét, s egyszeriben berobbant az irodalomba. Tavaly 

októberben mutatkozott be először a sepsiszentgyörgyi közönség előtt, most, a szerda délutáni, Bod Péter megyei könyvtárbeli 

közönségtalálkozón a Mindenki másképp gyászol című, idén megjelent regényének apropóján beszélt – többnyire Miklóssi Szabó 

István kérdéseire válaszolva – életéről, irodalomhoz fűződő viszonyáról, az éppen zajló háborúkról, és arról is, milyen kilátások 

várnak az emberiségre rövid távon…” Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > 

Kiállítás: Fülöp József ősmodell-sorozatai a Lábas Házban 

Meglehetősen kusza világot élünk, ahol folyamatosan ütköznek az eszmék, ideológiák, a művészek pedig mindig felvállalnak 

egyfajta rendteremtői feladatot, megpróbálják rendszerbe foglalni a valóságot – mondta elöljáróban Sántha Imre Géza 

művészettörténész, a Székely Nemzeti Múzeum munkatársa Fülöp József pénteken tartott egyéni kiállításán a sepsiszentgyörgyi 

Lábas Házban. […] Ezután a kiállítás kurátora, Miklós Szilárd képzőművész méltatta Fülöp Józsefet és alkotásait. […] Mint mondta, 

valami olyan ösztönösség, eredetiség jellemző rá, amit ritkán lehet megtalálni ebben a vizuális nyelvezetben. Mintha valamilyen 

ősmodell, tipológia megteremtésére törekedne…” Forrás: 3szek.ro: teljes cikk > 

Beszámoló: A székelyudvarhelyi holokausztról forgattak filmet 

Fecső Zoltán dokumentumfilmjét a székelyudvarhelyi zsidóság pusztulásáról a kolozsvári Tranzit Napokon néztük meg. […] Az 

Izraelben folytatódó életutak esetében torokszorító élmény látni második, harmadik generáció tagjait is, akik között van 

múzeumigazgató, építész, gyógyszerész, katona, mérnök, vállalkozó. Fecső ezekben az izraeli interjúkban felvillantja, hogy mivé 

válhatott volna a székelyudvarhelyi zsidó közösség, ha nincs a holokauszt…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > 

Vida Gábor kapta az Év Szerzője-díjat a marosvásárhelyi könyvvásáron 

Vida Gábor kapta az Év szerzője-díjat a 29. Marosvásárhelyi Nemzetközi Könyvvásáron a Magvető Kiadónál idén tavasszal 

megjelent Senkiháza című kötetéért. A szerző a Gyarmathy János szobrászművész által készített kisplasztikát és a Communitas 

Alapítvány jóvoltából 1000 eurónak megfelelő pénzjutalmat vehette át a vásár gáláján. […] Vida Gábor […] mosolyogva nyugtázta, 

hogy jól döntött a zsűri, és terelte a jelenlevők figyelmét a Látó szépirodalmi folyóiratra, arra buzdítva, hogy vegyük kezünkbe a 

lapot, s olvassuk a kortárs szerzőket. […] A díj odaítéléséről […] az MTA köztestületének tagjai: Balázs Imre József, költő, 

irodalomkritikus és Borcsa János, irodalomkritikus; valamint Codău Annamária és Demeter Zsuzsa, irodalomkritikusok 

döntöttek…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

https://www.e-nepujsag.ro/articles/a-150-evfordulot-uennepeltek
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/bmint-egy-krimibenr-n-matyas-kiraly-meggyilkolasanak-lehetoseget-bveseztek-kir-a-korunk-akademia-legutobbi-eloadasan
https://www.e-nepujsag.ro/articles/tinedzserek-titkos-tuekre
https://www.3szek.ro/load/cikk/162031/konyv-es-kornyeke
https://www.3szek.ro/load/cikk/162028/fulop-jozsef-osmodell-sorozatai-a-labas-hazban
https://transtelex.ro/kultura/2023/11/14/szekelyudvarhelyi-holokauszt-dokumentumfilm
http://szabadsag.ro/-/vida-gabor-kapta-az-ev-szerzoje-dijat-a-marosvasarhelyi-konyvvasaron


       

 

SZLOVÁKIA/FELVIDÉK 

Vélemény: Színházi élmények, színházkérdések 

Felmérést végeztek a román állampolgárok kultúrafogyasztási szokásairól: a közzétett eredmények értelmében a lakosság 48,5 

százaléka az elmúlt fél évben semmilyen nyomtatott kiadványt nem olvasott. Ezek után meg se lep, hogy a megkérdezettek 

háromnegyede színházban sem járt. Az elmúlt két hétben nemzetközi színházi fesztivál zajlott Kolozsváron, és bizony a helyiek 

közül nem mindenki hallott róla. […] Visszatekintve az intenzív két hétre, a sok és sokféle előadásra, Érdekes párhuzamokat lehet 

kiemelni, kérdéseket boncolgatni, továbbgondolni: hogyan működnek klasszikus szövegek a mai színpadon, és hogyan működnek 

az alkotók saját szövegei…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

 

Beneš-dekrétumok: Újabb értékes telkek elkobzását végezné be az állam 

Az állam a Beneš-dekrétumok alapján további értékes telkek elkobzását végezné be. A pozsonyi autópálya-körgyűrű egyik 

csomópontja alatti ingatlanok összértéke akár a 400 ezer eurót is meghaladhatja. Az telkek egyelőre egy Dunahidasról elüldözött 

osztrák család egyik tagjának nevén vannak, de az elsőfokú bíróság februárban dönt arról, bevégzik-e a konfiskációt. […] Az ügy 

abszurditása, hogy az osztrák hölgy, mivel hivatalosan már megörökölte a telkeket, kénytelen ingatlanadót fizetni. […] A földalapot 

képviselő ügyvédi iroda, a Garaj & Partners munkatársa a bíróság előtt azzal érvelt, mivel 1946-ban a konfiskációs bizottság nem 

tudott arról, hogy Martin Pfundtner a döntés időpontjában már nem él, ezért a határozatot érvényesnek és döntő értékűnek kellene 

elfogadni. „Martin Pfundtnert és feleségét Juliánát német nemzetiségűnek kell tekinteni. Ez a tény pedig elegendő arra, hogy 

konfiskációs határozatot adjanak ki rájuk” – érvelt a bíróság előtt a földalap ügyvédje, amit egy korabeli népszámlálásból származó 

adattal támasztott alá…” Forrás: Ujszo.com: teljes cikk > 

Podcast: 30 éve Szlovákiában: Film és irodalom 

Arra a kérdésre keressük a választ, hogy létezik-e szlovákiai magyar film, vagy „csak” szlovákiai magyar alkotók vannak. 

Megnézzük, hogy az elmúlt harminc évben melyek azok a szlovákiai filmprojektek, amelyekben szlovákiai magyarok is jelentős 

szerepet vállaltak, és kik ők. […] 30 éve Szlovákiában című sorozatunk tízedik epizódjában a Szlovákia magyar irodalmi élet 

területét érintjük. Mit nevezünk szlovákiai magyar irodalomnak, milyen kiadók, lapok, egyesületek szegélyezik az elmúlt 30 évet, 

milyen hullámzás, vagy generációváltások jellemzik ezt az időszakot, mit jelent szerzőnek lenni manapság, mit jelent a határon 

túliság 2023-ban, de válaszokat keresünk a könyvpiac égető kérdéseire is…” Forrás: Patria24.sk: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Kötetbemutató: A párkányi régió kincsei 

E jelmondatot tartják szem előtt a párkányi Ady Endre Alapiskolában, ahol igazi csapatmunka folyt annak érdekében, hogy életre 

hívjanak egy olyan modern, ismeretterjesztő tankönyvet szűkebb pátriánkról, a szülőföld értékeiről, amit a gyerekek szívesen 

forgatnak, oldják meg a benne található feladatokat, és ismerik meg a párkányi régiót. A könyv bemutatójára az Ady-napok 

rendezvénysorozat nyitó napján került sor. A párkányi régió kincsei – Helyi értékek nyomában a három folyó vidékén” – kezdte a 

könyv bemutatását Bacsó Péter, az iskola igazgatója, aki a könyv szerkesztője és társszerzője. […] A diákok megismerkednek olyan 

fogalmakkal is, mint a holokauszt, a deportálások, a lakosságcsere és reszlovakizáció…” Forrás: Ma7.sk: teljes cikk > 

Kötet: Sajó Sándor, a trianoni fájdalom költője 

A Palóc Társasági Könyvek sorozat 18. köteteként jelent meg a Sajó Sándor, a trianoni fájdalom költője című kiadvány. A könyv 

az öt évvel ezelőtt, az ipolysági születésű költő születésének 150. évfordulója alkalmából szervezett emlékülés előadásait 

tartalmazza, s egyben a társaság által meghirdetett Sajó Sándor-emlékévre is visszatekint. […] A kötetben található Kiss László 

orvos történész, helytörténész, az MTA külső köztestületi tagjának Miért tisztelik Sajó Sándort a Partiumban és Erdélyben is? című 

előadása is olvasható…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > 

Tudományok napja Gútán  

Cseppek a tudomány tengeréből címmel szervezték meg november 22-én a tudományok napját Gútán, az Adamis Anna Művelődési 

Központban, amelynek házigazdája a Nagyboldogasszony Egyházi Iskolaközpont volt. Az előadásokat 230 diák hallgathatta meg, 

akik 17 iskolából, Gútáról, valamint a Komáromi, a Vágsellyei, Dunaszerdahelyi, Galántai, Érsekújvári járásokból érkeztek. […] 

Telbisz Tamás egyetemi tanár, a budapesti Eötvös Lóránd Tudományegyetem Természetföldrajzi Tanszékének docense ,,Sziklás-

hegység, Colorado-fennsík, pueblo indiánok" címmel adott elő; […] Az idei törökországi földrengésben végzett mentésről Pavelcze 

László; […] valamint Pál Károly és Szaniszló Mónika a dróntechnológiáról értekeztek…” Forrás: Ma7.sk: teljes cikk > 

http://szabadsag.ro/-/szinhazi-elmenyek-szinhazkerdesek
https://ujszo.com/kozelet/benes-dekretumok-ujabb-ertekes-telkek-elkobzasat-vegezne-be-az-allam
https://patria24.rtvs.sk/2023/11/06/30-eve-szlovakiaban-8-resz-film/
https://patria24.rtvs.sk/2023/11/21/30-eve-szlovakiaban-10-resz-irodalom/
https://ma7.sk/oktatas/honismeret-nelkul-nincs-hazaszeretet
https://felvidek.ma/2023/11/sajo-sandor-a-trianoni-fajdalom-koltoje/
https://ma7.sk/tajaink/tudomanyok-napja-gutan
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DIASZPÓRA 

A néphagyomány iránt elhivatott pedagógusok találkozója Búcson 

A búcsi Szivárvány Óvoda hatodik éve ad otthont a Tulipános Felvidék elnevezésű, óvodapedagógusoknak szóló tábornak. Az első 

szakmai tábort az SZMPSZ szervezte, s azóta 5. alkalommal a búcsi óvoda szervezésében valósul meg. A kétnapos pedagógustábor 

iránt egyre nagyobb az érdeklődés. Idén 90 elhivatott óvodapedagógus, tanító, nevelő és egyetemi hallgató is volt a jelentkezők 

közt. […] A képzés nemcsak elméleti szinten valósult meg, de a gyakorlatba is átültették a hallottakat…” Forrás: Felvidek.ma: teljes 

cikk > 

Magyar történelmi séta Vágsellyén 

Két olyan szeglete van a városnak, ahol jócskán találunk magyar történelmi vonatkozású építményeket és szép számmal magyar 

feliratokat is. Egyik a reneszánsz kastély, és az egykor itt tanító Pázmány Péter jezsuita szerzetesről, esztergomi érsekről, bíborosról, 

íróról és költőről elnevezett magyar alapiskola. A mintegy 21 ezer lakosú járási székhelyen a legutóbbi népszámláláskor valamivel 

több, mint 2700 lakos vallotta magát magyarnak, értékes minden jeles szülötte a városnak, valamennyi történelmi épülete és 

fennmaradt magyar felirata.  …” Forrás: Ujszo.com: teljes cikk > 

 

Videó: Temetőkutatás és gyakorlat a Lehoczky Tivadar Társadalomtudományi Kutatóközpont szervezésében 

A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Lehoczky Tivadar Társadalomtudományi Kutatóközpontja egyik feladatául tűzte 

ki, hogy az utókor számára megörökítse a temetők magyar sírjainak aktuális állapotát, ezért 2011-től kezdve számos település 

temetőjét térképezte fel és készített adatbázist az ott nyugvók adatairól. A 21tvUngvárnak Molnár D. Erzsébet, a Lehoczky Tivadar 

Intézetigazgatója, az MTA külső köztestületének tagja nyilatkozott. […] Legutóbb az ungvári Kálvária temető magyar sírjainak 

feltárása zajlott, ahol a főiskola 10 hallgatója és a kutatóközpont 5 munkatársa sikeresen rögzítette a közel 4,5 ezer magyar nevet. 

[…] A kutatások eredményei és az eddig feltérképezett temetők adatbázisa a Lehoczky Tivadar Társadalomtudományi 

Kutatóközpont weboldalán érhető el…” Forrás: Tv21ungvar.tv: teljes cikk > 

Megjelent a görögkatolikus papi névtár 

Beregszászban, az Ortutay Elemér Görögkatolikus Szakkollégiumban mutatták be A történeti Munkácsi Görögkatolikus 

Egyházmegye papi névtára című kiadványt, mely Bendász István görögkatolikus kanonok több évtizedes kutatómunkáját tette 

mindenki számára hozzáférhető közkinccsé. A hitvalló Bendász István 1943-tól gyűjtötte az egyházmegyében valaha élt és szolgált 

áldozópapok életrajzát. A több mint 7 500 adatlap feldolgozását a Bendász István Görögkatolikus Könyvtár és Levéltár vállalta 

magára. Az így elkészült kiadvány – mely a Bendász-hagyaték sorozat negyedik kötete – a kezdetektől 1945-ig tartalmazza a 

Munkácsi Görögkatolikus Egyházmegye papjainak életrajzi adatait. […] Szakmai szempontból elsőként Janka György teológiai 

tanár, valamint […] az MTA külső köztestületének tagjai, Szakál Imre docens, történész, […] továbbá Molnár D. Erzsébet is 

kifejtette szakmai véleményét…” Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk > 

 

Podcast: Mit gondol a magyarországi z-generáció 1956-ról? 

Mit jelent az 1956-os magyar forradalom azoknak a fiatal felnőtteknek, akiknek a nagyszülei még túl fiatalok voltak ahhoz, hogy 

emlékezzenek rá? Erre a kérdésekre keres választ Pigniczky Réka, amerikai magyar filmrendező és Kiss Gergő 56/Z című 

dokumentumfilmje, amelyben a Memory Project archívum és a Moholy-Nagy Művészeti Egyetem (MOME) közösen megtervez 

egy 1956-ról szóló installációt. Az elkészült alkotások azt mutatják be, hogy mit jelent a mai hallgatók számára a forradalom emléke. 

A Chagrin Falls-i dokumentumfilm fesztivál keretében október elején mutatták be filmet, a vetítés után pedig a Bocskai Rádió 

stúdiójában kérdeztük az ötletgazdát és alkotót…” Forrás: Bocskairadio.org: teljes cikk > 

 

 

 

Összeállította: Bóna László 
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